
UUSI SUUNNITELMA PANKKI OLOJEN JÄRJESTÄMISEKS I . 
=============================================== 

Jo jonkun aikaa ennen marraskuun t arastusmatkaani 
olin tehnyt erinäisiä havaint oj a , jotka panivat miettimään 
eik ö olisi syytä muuttaa järjestelmää ja pankin toimintata
poja vallmitetulla alueella. Kehitys oli edistynyt ja muun 

muassa postiyhteydet olivat muuttuneet siihen suuntaan, että 
Sortavalan väl itystoiminta viivästyt t i Aunuksen ja Äänis l in
nan yhteyksiä varsinaiseen Suomeen. Myös oli koko t oiminnan 
painopiste siirtymistään siirtynyt itäänpäin ja Sortavala 
tuntui yhä enemmän menettäneen merkityksensä keskuspaikkana , 
jollaisena se alunperinkin oli ollut melko vähäisestä mer
kityksestä. 

Matkan varrella olin tilaisuudessa tekemään uusia 
havaintoja sekä keskustelemaan eri viranomaisten kanssa ja 
'ai1'" -::i kokemani vahvisti käsityksen, että ulsi järjestelmä 

olisi luotava korvaamaan vanhaa, joka nähtävästi oli jo e 
länyt aikansa. 

Pidin selviönä, että mahdollinen muutos olisi toteu
tettava vuoden vaihteessa, jolloin se aiheuttaisi vähiten 
häiriötä kirjanpidossa. Kuitenkin oli vastaava ehdotus teh
tävä niin ajoissa, että Johtokunta ehtisi l aatia tarpeelli
set ehdotukset pankkivaltuustolle sen joulukuun kokoukseen. 

Tämän vuoksi ryhdyin heti edellä selostetun tarkas 
tusmatkani jälkeen valmistamaan tätä muutosta käsit t ävää kir 
joitusta, joka kui t enkin vii västyi jonkun verran sen kaut t a , 
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e t tä juuri näihin aikoihin oli syntynyt erimielisyyksiä so
tilashallintoviranomaisten kanssa muun muassa muona- asiassa 
ja myös sattui juuri samaan aikaan jo aikaisemmin mainitse
mani naisvirkailijain kieltäytyminen ruuanvalmistusasiassa. 

Näin meni aina joulukuun 1 . päivään asti ennenkuin 
saatoin lähettää Johtokunnalle ehdotukseni perusteluineen, 
mikä tapahtui seuraavassa muodossa: 

"EHDOTUS 
pankkiolojen järjestämiseksi Laatokan- ja siihen liittyvän 
Itä- Karjalan piirissä tammikuun 1 p:stä 1942 lukien. 

Laatinut, Sortavalassa, marraskuun 30 p:nä 1941, 

G. Å. Myreen. 

Suomen Pankin JOhtokunnalle, 

H e 1 s i n k i. 

Olojen kehitystä pankin Sortavalan haarakonttorin 
t oimintapiirissä seuratessani, olen tehnyt eräitä avaintoja, 
joihin äsken t apahtuneella tarkastusmatkallani s aIn lisävalais
tusta ja vahvistusta ja joita täten kunnioittaen saatan Johto
kunnan tietoon. 

Samalla pyydän saada tehdä havaintojeni johdosta eh
dotuksen, jonka mukaan myös pankki tällä alueella pysyisi ke
hit#ksen tasalla. 

Esitän tässä havaintojeni yht eenvedon pai~cakunnit 

tain seuraavasti: 

A u n u s. 

Paikkakunta on ja tulee jatkuvasti olemaan seutuhlXU
nan luonnollinen j a huomattavin kauppa- ja hallintokeskus, jos
sa laajempikin pallickitoiminta olisi toivottavaa kuin mitä sikä
läisen asioimistomme puitteissa on mahdollista. Rahanvaihto on 
huomattavan vilkas ja tulee yhä kasvamaan , kun alkuasukkaat 
työnsä kautta saavat Suomen rahaa käsiinsä ja kaupankäynti el 
pyy. Myös vasta kehitysasteel l a ol eva hallintokoneisto tulee 
vielä lisäämään työtä pankissa. Pano- ja ot t ot ileistämme hoi-

- 1 7 9 -



detaan n. 20 Aunuksen kaut t a ja niistä on yli puolet suoraan 
sieltäkäsin avattu muiden siirryttyä sinne Pitkärannasta. 
Kaikki tilit ovat vilkkaas sa käytössä. Postilähetysvekselei
tä ja kirjemääräyksiä käytetään runsaas ti ja koko piirimme 
tähänastisesta kassavaihdosta (940 milj . ) on laskettava yli 
400 milj. Aunuksen asioimistomme välittämäksi , mikä on huo
mattava saavutus ottaen huomioon, että toiminta- aika on ol
lut ainoastaan 2~ kuukautta. Keskimäärin on kassakirjan o
soittama päivävaihto ollut n. 5,5 milj. jaettuna 14 tosit
teelle (maximi 45 kpl. ja minimi 3 kpl.). Asioimis toa vas
taan ei ole ollut aihetta moitteisiin. Ainoastaan on huomau
tettu, että se ei ole pystynyt s euraamaan ajan kehitystä no
peudessa, sillä se välitystoiminta, joka alussa prucotti käyt
tämään Sortavalan välitystä nopeuden puolesta, on nyt muut 
tunut hidastuttavaksi tekijäksi, kun posti - y.m. yhteydet sin
nepäin ovat parantuneet. Sekä siviiliposti että lennätin toi
mivat moit teettomasti ja yhteys muualta sinne on miltei yhtä 
nopea kuin Sortaval aankin. 

P i t k ä r a n t a. 

Paikkakunnall a on jälleenrakennustyö käynnissä ja 
siellä toimii eräs tärkeä esikunta sekä muutama korj auspaja. 
Saatujen tietojen mukaan aikoo Kansallis- Osake - Pankki ava
ta konttorin siellä niin pian kuin huoneustokysymys tulee 
ratkaistuksi. Asioimistomme kautta hoidetaan ainoastaan muu
tama pano- ja ottotili, joista suurin osa paremmin soveltui
si johonkin yksityispankkiin . Rahanvaihto on pieni huolimat 
ta siitä, että kanttiinirahoja pari kertaa lcuukaudessa tuo
daan huomattavia eriä. Pos tilähetysvekseleitä on tähän saak
ka myyty keskimäärin 1 kpl. päivässä, mutta y~sityisten kirje
määräyksiä on välitetty aika paljon. Asioimiston kokonais
vaihto syyskuun 23 p : stä tähän päivään asti on n . 50 milj. 
eli keskimäärin 0,9 milj. päivässä jaettuna 7 tositteelle 
(maximi 31 kpl. ja minimi 0 kpl . ). Toiminta oli alussa huo
mattavasti vilkkaampaa, mutta nyt se on muuttunut hyvin hil
jaiseksi eikä mitään merkkejä elpymiseen ole havaitavissa. 
Heti kun Kansallis- Osake - Pankki avaa konttorinsa, on vii 
meinen syy asioimiston jatkuvalle toiminnalle p oissa , mut ta 
ennen sitä sotilasviranomaiset t uskin antavat suostumustaan 
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sen lakkauttamiseen. Mitä asioimiston toimintaan muuten tulee, 
kuului varsinkin alussa moitteita hitaudesta ja epätäsmalli
sestä tOimituksesta, minkä lisäksi sen henkilökunnan elämästä 
on liikkeellä erinäisiä huhuja, joiden tOdenperäisyyttä en kui
tenkaan ole voinut tOdeta, mutta joiden pelkkä olemassaolo es 
tää yleisöä antamasta pankille sitä arvoa ja mainetta, joka 
Suomen Pankille kuuluu. 

Ä ä n i s 1 i n n a. 

Paikkakunta on vilkkain kaikista tämän piirin toi
mipaikoista ja paljon huomattavampi kaupallinen ja sotilaal
linen keskus kuin esim. Aunus. Myös hallinnollisesti t ulee se 
kaikesta päättäen kasvamaan vielä monipuolisemmaksi kuin nyt. 
Vaihto on jo l~ kuukauden toiminnan jälkeen noussut huomatta
vasti yli 200 milj. ja päivän keskimäärä' on yli 6 milj. j aet
tuna koko ajalta laskettuna 15 tositteelle (maximi 40 kpl. ja 
minimi 3 kpl.) , mutta v iime aikoina on tositeluku ollut yli 
20 päivää kohden. Postilähetysvekseleitä on kirjoitettu kes

kimäärin 5 kpl . päiväs s ä ja pano - ja ottotilejä hoidetaan siel
täkäsin vielä useampia kuin Aunuksesta . Muutakin toimintaa on 
ollut paljon ja monipuolista. Asioimisto~ on selväs ti laa jene
massa. Erinäisiä puutteellisuuksia on kyllä ol lut tode t tavissa 
sisäisessä järjestyksessä ja työskentelyssä , mut ta johtuu tä
mä osaksi henkilökunnan tottumat t omuudesta osaksi siitä, että 
alussa arvioitiin tarvittava henkilöluku liian pieneksi, jo
ten on odotettavissa toivottu parannus, kun tässä suhteessa 
saatiin tar -eellinen täydennys. Paikkakunnalla alkaa jo liike 
pankin puute tuntua. 

S 0 r t a v ala. 

Paikkakunta, joka sodan jaloissa kärsi huomattavasti 
on vähitellen nousemassa lamastaan. Kaupungissa toimii useita 
virastoja ja kaupankäynti laajenee vähitellen. Kauppapankeis 
ta on kolme jo avannut konttorinsa ja eräs osuuskassa valmis
telee pikaista tuloaan. Rahantarve on poikkeuksellisten oloj en 
takia suuri, vaikka se ei nousekaan samoihin määriin kuin Ää

nis l innassa ja Aunuksessa. Pankin toiminta on huomattavan vil
kas , mut t a se j ohtuu asioimistojen keskuksena toimimisesta, jo-
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ka laaj entaa varsinkin kirjanpitopuolta melkoisesti yli normaa
litason. Toimintaa ja oloa täällä vaikeuttavat tuntuvasti puut
teellinen kalusto, epätyydyttävät majoitusolot sekä varsinkin 
suuret ruuansaanti ja -valmistusvaikeudet. Nämä epäkohdat ei

vät korjaannu niin kauan kuin konttoria hoidetaan väliaikai
silla voimilla, joiden ei kannata siirty~ tänne vakinaisesti 
asumaan, kun t äälläoloaika komennusluontoisena on rajoitettu 
ja siten estää säännöllisen asumisen ja elämän järjestämisen . 

Yleisiä huomautuksia. 

Kuten jo tuli mainituksi ovat posti- ja muut yhtey
det Itä-Karjalaan muuttuneet ja parantuneet niin, että välit
täminen ja uudestaan postit taminen Sortavalassa on muodostu
n~t suor Enaiseksi haitaksi ja ajanhukaksi. Suhde sotilasvi
ranomaisten ja pankin välillä on valloitetulla alueella ollut 
suurin piirtein moitteeton , mutta takaisinvalloitetulla puo
lella on asetuttu vähemmän ymmärxäväiselle kannalle pankin toi
mintaan nähden ja tarpeellista virka-apua on ollut monta ker 
t aa vaikea saada,kuten huomaa jo Siitä, että meiltä kielletään 
oikeus saada muoni tulcsemme järjestetyksi valtion varastoista, 
kuten alun perin oli sovittu. 

Johtopäätöksenä edelläolevasta esitän kunnioittaen 
Johtokunnan harkittavaksi ja mahdollisia toimenpiteitä var
ten seuraavaa: 

Ehdotus 
pankkiolojen järjestämiseksi Laatokan- j a siihen liittyvän 
Itä-Karjalan piirissä tammikuun 1 p:stä 1942 lukien. 

S 0 r t a v ala. 

Pankin konttori asetettaisiin vakinaiselle kannalle 
nimittämällä sinne siihen kuuluva henkilökunta, joka muuttai
si asumaan kaupunkiin ja nauttisi palkkasäännönmukaisia palk
kaetuja. Kont torin jälleenrakentamista jatkettaisiin ja kii
rehdittäisiin oman vakinaisen johtajansa valvonnan alaisena. 
Konttori lay~aisi olemasta asioimistojen keskuksena, mihin 
tehtävään se ei koskaan ole soveltunut. Tarpeen vaatiessa voi
taisiin sen holvitiloja käyt tää edelleentoimitettavien rghGjen 
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säilytyspaikkana, josta lähikonttorit voisivat s aada tarpeen 
vaatiman kassanlisäyksensä. 

A u n u s. 

Pankin asioimisto muutettaisiin ylimääräiseksi haa
rakonttoriksi, joka olisi suoranaisessa kertomussuhteessa pää
konttoriin ja sinne määrättäisiin tätä lisät yötä varten kont 
toriapulainen. Esimiehen tilalle tulisi v.a. johtaja kaikki ne 
oikeuksineen ja velvoitu.ksineen ja toiminta laaj ennettaisiin 
kaikissa suhteissa muiden haarakonttorien tasalle. Asianomai
set tilit ja kassa siirrettäisiin konttorien tilin ja lähete
varojen kautta Sortavalasta Aunuksen konttorin suoranaiseen 
hallintaan. Uusi konttori varustettaisiin tarpeellisilla kir
joilla ja loma.kkeilla ja sen nimi muuttuisi nykyisestä Suomen 
Pankki 7 Kpk / 6324:stä olemaan Suomen Pankin ylim. Aunuksen 
konttori. 

P i t k ä r a n t a. 

Asioimisto lakkautettaisiin t ekemällä Kansallis-Osa
ke-Pankin ja viranomaisten kanssa sopimus siitä, että maini t tu 
parucki saisi haltuunsa asioimiston nykyisen huoneuston tila
päiseksi toimipaikakseen ja siellä ottaisi meidän puolestamme 
hoitaakseen ne muutama~ tilit, joita ei yhtä hyvin voida hoi
taa Sortavalasta tai Aunuksesta päin. Asioimiston kalusto ja 
tarpeisto samoin kuin kaasavaratkin vedettäisiin takaisin Sor
tavalaan käytettäviksi täydennyksenä muualla. Henkilökunta 
määrättäisiin takaisin varsinaisiin tehtäviinsä, joihin s e to 
dennäköisesti soveltuu paremmin kuin rintamapalvelukseen. 

Ä ä n i s 1 i n n a . 

Asioimisto olisi samoin kuin Aunuksenkin ylennettä
vä ylimääräiseksi haarakonttoriksi. Tämä kävisi päinsä hyvin 
vähin muutoksin, kun täydellinen henkilökunta jo on olemassa 
siellä. Jos liike edelleen kasvaa nykyisestään, tulee joka 
tapauksessa mieskassanhoitajan määrääminen sinne harkittavak
Si, joten se on tästä ehdotuksesta riippumaton kysymys. Samat 
tilien ja kas s an siirrot ja vastaava nimenmuutos kuin Aunukses 
sakin tulisi järjestettäväksi . 
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Niin Äänislinnaan kuin Aunukseen nähden olisi kent
täpostiosoite määrätarkoituksia varten säilytettävä ja rinta
ma-asioimistoja varten hyväksyttyjä ohjeita tulisi noudattaa 
kunnes olot ja ajat sallivat lopullisen päätöksen teon kont
torien kohtalosta. 

Konttorien valvonta ja t arkastus tUlisi hoidetta
vaksi pääasiassa kuten tähänkin asti joko Sortavalasta t a i 
Joensuusta käsin, mutta t a rkastajan palkkaus järjestettäisiin 
kuten Oulussakin koska se tapa tulee parucille edullisemmaksi. 

Konttorien herucilökuntien tulisi toistaiseksi toi
mia siihen komennettuina ainakin sodan päättymiseen saakka, 
minkä jälkeen vasta voi ajatella asian vakiinnuttamis t a olo
suhteiden mukaan. 

Sortavalassa, marraskuun 30 p :nä 1941." 

Tämä ehdotus joutui sitten Johtokunnassa käsittelyn 
pohjaksi ja siihen nojautuva esitys tehtiin aikanaan parucki

valtuustolle, joka kokouksessaan joululcuun 18. päivänä päät
ti hyväksyä sen. Suurempia muutoksia ei Johtokunnassa tehty 
ehdotukseen, johon pääjohtaja Kivialho oli tutustunut Aunuk
sessa ollessaan ja johon hän joululcuum alussa tehdyn tarkas 
tusmatkan yhteydessä oli tilaisuudessa saamaan lisäselvitys 
tä. 

Mainittu päätös merkitsi toteutettuna , e ttä koko 
järjestelmä vuoden vaihteessa hajosi ja sen tilalle tuli kol
me itsenäistä konttoria. Ennen sitä tapahtui vielä erittäin 
merkittävä tapaus, sillä pankin pääjohtaja kunnioitti ei ai
noastaan Sortavalan konttoria vaan myös kaikkia kolmea asioi
mistoa vierailullaan ja t arkastuksellaan . 

Ennenkuin selostan tätä vierailua ja sen jälkeen ta
pahtunutta järjestelmän purkamista on syytä luoda silmäys eri 
asioimistojen vaiheisiin ja kehitykseen siitä lähtien, kun 

Sortavalan konttori sii rtyi väliaikaisesta sijoituspaikastaan 
Pitkärannassa pankin omaan taloon Sortavalaan. 

o o 

o 
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